
6

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
دولت با بیــان اینکه »فقر« خروجی 
درســت کار نکردن سیســتم است، 
افــزود: در جامعــه شــاهد افزایش 
فقر هســتیم، چرا سیستم ها درست 
کار نمی کننــد. زمانی که سیســتم ها 
درســت عمل نمی کنند سیستم های 
خودجــوش مانند ســمن ها متولد 
می شــوند زیرا به آنها نیــاز داریم.  
»فاطمــه مهاجرانــی« در مراســم 
دیدار با فعــالان اجتماعی و مدیران 

ســازمان های مردم نهاد که با حضور 
احمــد میدری وزیر تعــاون، کار و 
رفــاه اجتماعی برگزار شــد، افزود: 
شــوپنهاور می گوید »چرا دردی که 
درد من نیست، درد من می شود و من 
را آزار می دهد؟« واقعیت این اســت 
که سازمان های مردم نهاد دقیقا همین 

هستند. ما انسان ها به خیر جمعی نیاز 
داریــم. به این دلیل کار خیر می کنیم 
زیرا به آن نیاز داریم تا حال  ما خوب 

 شود.
وی ادامــه داد: واقعیــت ایــن 
اســت که در ســال هایی که گذشت 
اگر ســمن ها نبودند مشــخص نبود 

در حوزه هــای مختلف چه اتفاقاتی 
رخ می داد. سمن ها گل هایی هستند 
که باعث می شــوند دیوار کج جامعه 
مــا زیبا به نظر بیاید. از اینکه در کنار 
وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
هستم احساس غرور می کنم زیرا او 

از جنس، کار و تغییر است.

ســخنگوی دولت تاکید کرد: 
جملــه ای خواندم از نویســنده ای 
با ایــن مضمون که دنیــا را از آنچه 
گرفته اید بهتر تحویل بدهید، خواه با 
کاشــتن یک گل، خواه با تربیت یک 
 فرزنــد. امیدوارم ما نیز اینچنین پیش 

برویم.

سخنگوی دولت:

»فقر« خروجی درست عمل نکردن سیستم است

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - بازار ســهام در 
هفته ای که گذشــت با سه روز فعالیت 
رســمی همراه بود و در طی این مدت 
شــاخص کل بورس رشــد ۱۸ هزار 
واحدی را به ثبت رساند تا سهامداران 
امیــدوار بــه روز های مثبت باشــند. 
به گونه ای که نماگر کل بورس در آخرین 
روز کاری این هفته به سطح ۲ میلیون و 
۱۰۹ هزار واحد رسید. هرچند همچنان 
از سطحی که پس از پیروزی پزشکیان 
در انتخابات ۱۵ تیرماه به ثبت رســاند، 
حدود ۸۰ هزار واحد عقب تر است، اما 

حداقل از هیجان منفی هفته های گذشته 
قدری فاصله گرفته است.

این در شرایطی است که عبدالناصر 
همتی وزیر اقتصاد و رئیس شورای عالی 
بــورس از زمان حضــورش در کابینه 
دولت چهاردهم، بر حمایت سازنده از 
بورس تأکید داشته و معتقد است یکی 
از اهداف مهــم، پیش بینی پذیر کردن 
اقتصاد با هدف افزایش اعتماد عمومی 
سرمایه گذاران و ســهامداران بورس 
اســت تا بورس تبدیل به سمبل اعتماد 

سهامداران شود.
از سوی دیگر، اهالی بازار سرمایه 
معتقدند در این ســال ها، پافشــاری 

دولت هــا بر قیمت گذاری دســتوری 
در صنایع مختلف بورسی و همچنین 
سیاست تثبیت ارزی با مدیریت فرزین 
در بانک مرکــزی و چند نرخی بودن 
ارز، باعث شــده تا بازدهی بازار سهام 
دور از انتظار باشــد و به همین دلیل از 
جذابیت های سرمایه گذاری در بورس 
کاسته شده است و حال انتظار دارند تا 
رئیس جمهــور به وعده های انتخاباتی 
خــود در این خصــوص، توجه کند و 
شاهد تغییر ریل در مسیر سیاست های 
گذشته باشند، اقدامی که اگر با افزایش 
امنیت سرمایه گذاری و بازگشت اعتماد 
مردم به بازار سرمایه همراه شود، نتایج 

مطلوبــی برای فضای کســب وکار و 
اقتصاد کشــور به همراه خواهد داشت 
و می تواند منجر به رشد اقتصادی شود.

انتظارات ســهامداران از دولت 
جدیــد در حالی اســت که ســازمان 
بورس در هفته های اخیر تصمیم گرفته 
اســت تا دامنه نوسان معاملات سهام و 
صندوق های ســرمایه گذاری مثبت و 
منفی ۲ درصد باشــد. این در شرایطی 

است که معامله گران تأکید دارند استفاده 
از ابزار محدودیت دامنه نوسان کمی به 
درازا کشــیده شده است و باید سازمان 
بورس در این خصوص تجدیدنظر کند. 
چراکه حدود یک ماهی است که بورس 
کشورمان در سایه تنش های منطقه ای با 
محدودیت دامنه نوسان به خواب رفته 
است و کجدار و مریز است و حالا بهتر 
اســت دراین باره تصمیــم جدیدی از 

سوی سازمان بورس گرفته شود.
هرچند در کنــار این موارد، نباید 
از تغییرات محتمل در ســازمان بورس 
و ریاست این سازمان در روز های آتی 
به سادگی گذشت. به گونه ای که همتی 
وزیر اقتصاد در حال بررســی کارنامه 
افراد مختلف برای ریاســت ســازمان 
بورس است و تغییر احتمالی در رأس 
سازمان بورس و اوراق بهادار، می تواند 

برای سهامداران خبری خوش باشد.
همتی رئیس فعلی شورای عالی 
بــورس که تا چند مــاه قبل از منتقدان 
جــدی مدیریت بازار ســهام و بورس 
کشور بود، حالا در جایگاهی قرار گرفته 
است که می تواند انتقادات گذشته را به 
اصلاح رویکرد ها تغییر دهد، از انتقاد به 
سیاست های ارزی رانتی بانک مرکزی 

گرفته تا نحوه مواجــه مدیران بورس 
با ریزش بــازار، همه این ها حالا روی 
میز وزیر اقتصاد اســت تا تصمیمات 
کارشناسی مورد نظرش را بگیرد. باید 
منتظر ماند و دید که بالاخره چه زمانی 
قرار است شاهد تصمیمات و اقدامات 
عملــی در بدنه دولت و وزارت اقتصاد 

باشیم.

بورس با دامنه نوسان ۲ درصدی کجدار و مریز است؛

فعالان بازار سرمایه چشم انتظار 
تصمیمات عملی وزیر اقتصاد

اهالی بازار سرمایه معتقدند در این سال ها، پافشاری دولت ها بر قیمت گذاری دستوری در صنایع مختلف بورسی و همچنین 
سیاست تثبیت ارزی در بانک مرکزی و چند نرخی بودن ارز، باعث شده تا بازدهی بازار سهام دور از انتظار باشد.

وزیر راه و شهرسازی:

آیین نامه های اجرایی قوانین برنامه هفتم 
توسعه تدوین می شود

اخذ ۱۰ یورو عوارض فرودگاهی از 
مسافران پرواز های خارجی

گروه اقتصادی - وزیر راه و شهرســازی از تدوین آیین نامه های اجرایی 
قوانین برنامه هفتم توسعه در حوزه راه و شهرسازی در آینده نزدیک خبر داد.

فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و شهرسازی امروز )شنبه، ۱۷ شهریور( در 
نشست مشترک با شرکت عمران شهرهای جدید، بر ضرورت توجه به مطالبات 
مسکن و همراهی بخش خصوصی برای پاسخ به این نیازها تاکید کرد و گفت: 
بــرای بهره مندی از همراهی بخش خصوصــی، باید امکان اعلام آمادگی برای 
مشارکت از سوی همه و انتخاب تخصصی از میان درخواست کنندگان فراهم 

شود.  
صادق گفت: به ســرعت گزارش دقیق و واقع بینانه وضع موجود تدوین 
 شود که با مستند کردن وضع موجود، برنامه ریزی ها مبتنی بر واقعیت و قابل رصد 

باشد.

گــروه اقتصادی - طبق آیین نامه جدید عوارض از مســافران پرواز های 
خارجی معادل ۱۰ یورو به نرخ مرکز مبادله اخذ خواهد شد.

طبــق آیین نامــه و مصوبه ای که اخیرا صادر شــده نرخ عوارض خروج 
مسافران خارجی از کشور تغییر کرده و باید تمامی مسافران معادل ۱۰ یورو در 

قالب توسعه فرودگاه های بین المللی پرداخت کنند.
طبق این بخشنامه  که در ۱۱ شهریور ماه به تمامی  ایستگاهها ، دفاتر فروش 
دفاتر خدمات مســافرت هوایی و چارتر کنندگان ابلاغ شــده عوارض توسعه 
فرودگاههــای بین المللی )TAX:IK( از کلیه مســافرین پروازهای خروجی 

دریافت می شود 
در این آیین نامه   آمده است با توجه به صدور بخشنامه شماره ۲۴۱۲۰۳۲۶۵۸۸ 
مورخ ۱۰/۰۶/۱۴۰۳ سازمان هواپیمایی کشوری عوارض توسعه فرودگاههای 

بین المللی به شرح ذیل اعلام می گردد. 
این عوارض از مســافرین پروازهای خروجی در کلیه  فرودگاههای بین 

المللی معادل ۱۰ یورو به نرخ  مرکز مبادله ، به ازای هر مسافر اخذ می شود.
گفتنی اســت کودکان زیر ۲ ســال )INF( و همچنین مســافران در تمام 
مسیرهای بین المللی از مبدا ایران به مقاصد زیارتی )بغداد ، نجف، مدینه ، جده 

و دمشق(  معاف هستند.
تاریخ اجرای بخشنامه فوق طبق دستور سازمان هواپیمایی کشوری از تاریخ 

۱۴۰۳/۰۶/۱۱ است .

گــروه اقتصادی  -  ناترازی بنزین که  
این روزها رد پای بررسی آن را در هر محفل 
غیرتخصصی می توان جســت و جو کرد، 
متاثر از مولفه های زیادی است که همگی آن 
ها زیر ذره بین دقیق و کارشناســانه باید قرار 
داد تا ببینیم آیا افزایش قیمت بنزین گره این 

چالش را باز می کند؟
حل چالش ناترازی بنزین، این روز ها 
بجای اینکه در محافل تخصصی و کارشناسی 
مورد واکاوی و چاره یابی قرار گیرد، تبدیل 
به ملعبه سیاســی برای شانتاژ های بی تاثیر و 
غیرکارشناســانه رسانه ای شده است که جز 
آســیب به افکار عمومی، عایدی ندارد. این 
در حالی اســت که ناترازی بنزین موضوعی 
تک بعدی نیست که با تغییر یک مولفه قیمتی 

بتوان آن را حل و فصل کرد. 
حسن وفادار، عضو سابق هیئت مدیره 
گروه صنعتی ایران خودرو و تحلیلگر صنایع 
خودروســازی با اشاره به اینکه حل چالش 
ناترازی بنزین مربوط به یک بخش خاص از 
اقتصاد نمی شود، گفت: مولفه های مختلفی بر 
شکل گیری و تشدید ناترازی بنزین می تواند 
موثر باشــد. هرچند بخشی مربوط به حوزه 
تولید یا توسعه ظرفیت های پالایشی جهت 
تولید فرآورده بنزین است، اما بخشی از این 

چالش نیز در بخش خودرو است. 
وی ادامــه داد: متاســفانه در صنعت 
خودروســازی از موتور هایــی اســتفاده 
می شــود که از تکنولوژی تولید روز عقب 
هســتند در موتور های جدید برای افزایش 
قدرت و گشــتاور خروجی موتور با حجم 
کوچک تر که مصرف سوخت کمتری دارند 
 )GDI( از تکنولوژی موتور های با سیستم
اســتفاده می شــود. این قابلیت برای موتور 
خودرو ها باعث می شــود بنزین کمتری با 
فشــردگی بیشتر )نسبت تراکم بالاتر( با هوا 
مخلوط شده و احتراق انجام می شود. البته در 

برخی از شرکت های خودروسازی طراحی 
و ساخت این نوع از موتور در مراحل آغازین 
اســت.به گفته وفادار، رسیدن به تولید این 
موتور های مورد استفاده در خودرو با توجه 
به هایتک بودن، وابستگی کمی که به قطعات 
 )EMS( وارداتی از جمله قطعات ای ام اس
دارد، دور از ذهن نیســت و این میزان در کل 
پروژه سهم اندکی دارد که متخصصان ایرانی 

نیز از پس طراحی و تولید آن بر می آیند. 
چرا از ال. پی. جی برای جایگزین 

بنزین استقبال نشد؟
قائم مقام سابق مدیرعامل ایران خودرو، 
با اشاره به تنوع بخشی سبد سوخت مصرفی 
خودروها، اظهار داشت: در گذشته پیشنهاد 
اســتفاده ال. پی. جی به عنوان سوخت گاز 
مایع برای خودرو ها بخصوص خودرو های 
سنگین مانند اتوبوس و کامیون مطرح شده 
بود، امــا از آنجایی که ســوخت گران تر و 
دسترســی به آن سخت تر نسبت به سی. ان. 

جی بود، استقبال چندانی از آن نشد. 
وفادار دسترسی به سوخت ال. پی. جی 
در مقایسه با سی. ان. جی را دشوارتر دانست 
و افزود: سوخت سی. ان. جی به دلیل ذخیره 
در فشار بیش از ۲۰۰ بار در مخاز مخصوص، 
باید از قوانین ایمنی متفاوت و سختگیرانه ای 
تبعیــت کند. به همین دلیــل جهت تحت 
فشــار قراردادن گاز طبیعی در زمان شــارژ 
مخازن، احداث جایگاه های ســوختگیری 
گاز در مقایســه با بنزین متفــاوت بوده و از 
اســتاندارد های ویژه ای برخوردار است که 
همین ویژگی موجب تعداد کم جایگاه های 
سوخت ســی. ان. جی که اغلب در حاشیه 

شهر ها قرار دارد، شده است. 
وی ادامــه داد: همیــن موضوع یعنی 
محدودیــت تعداد ایســتگاه شــارژ گاز و 
همچنین به دلیل تغذیه گاز ایستگاه های شارژ 
از لوله کشی گاز طبیعی شهری و کمبود گاز 

خانگی در فصول سرد سال، موجب تشکیل 
صف های طولانی برای سوختگیری سی. ان. 
جی می شود. در دسترس نبودن سوخت ال. 
پی. جی در حال حاضر و همچنین مشــکل 
و هزینه بر بــودن حمل آن بصورت مایع و 
رســاندن آن به ایســتگاه های شارژ همانند 
بنزین، در مقایســه با سی. ان. جی استقبال از 

این سوخت را محدودتر کرده است. 
اســتفاده از بنزین، همچنان در 

صدر
وفادار تصریح کرد: به این ترتیب رغبت 
مصرف کننده به ال. پی. جی در مقایســه با 
ســی. ان. جــی چندین برابر کمتر اســت. 
هرچند انتخاب نهایی خودروسواران بنزین 
است چرا که دسترسی راحت تر و ارزان تری 

نسبت به سایر کشور ها به بنزین دارند.
وی میانگیــن مصــرف روزانه بنزین 
کشــور را حدود ۱۲۰ میلیون لیتر اعلام کرد 
و گفت: از این میزان حدود ۱۱۴ میلیون لیتر 
در روز تولید می شود و حدود ۶ میلیون لیتر 
نیز وارد می شــود. البته این ارقام در فصول 
مختلف که میزان ســفر های داخل شهری یا 
برون شــهری افزایش می یابد، رقم بیشتری 
را به خود اختصاص می دهد. عضو ســابق 
هیات مدیــره ایران خودرو با تاکید بر اینکه 
باید مقدمات عبور از ســوخت فسیلی برای 
استفاده در خودرو ها را فراهم کرده و به سمت 
خودرو های هیبریدی و برقی و هوشــمند 
برویم، تصریح کرد: باید با سرعت بیشتری 
به سمت تولید خودرو های برقی و هوشمند 
حرکت کنیــم. البته باید زیرســاخت های 
مورد نیاز اســتفاده از ایــن خودرو ها مانند 
جایگاه هــای تامین بــرق، افزایش نیروگاه 

جهــت جبران ناترازی تولید برق کشــور، 
استانداردســازی جاده ها برای اســتفاده از 
خودرو های هوشمند، تجهیزات و خدمات 
پس از فروش، مشــوق های خرید و ... آن در 

وهله نخست تامین شود. 
الزام تدوین یک پروژه ملی برای 

حل چالش ناترازی بنزین
وفادار اظهار داشــت: برای حل چالش 
ناترازی بنزین باید یک پروژه ملی تعریف شود 
تا دستگاه های مرتبط با این چالش بصورت 
مــوازی فعالیت های مربوطه را انجام دهند، 
چرا که این چالش دارای حلقه های مختلفی 
است که بخشــی از آن در صنعت خودرو، 
بخشی دیگر مربوط به حوزه ارتقای کیفیت 
و میــزان تولید بنزین، بخش دیگر مربوط به 
حوزه استاندارد سازی جاده ها )بخصوص 
جهت اســتفاده از خودرو های هوشمند( و 
همچنین افزایش تولید برق و ایســتگاه های 
شارژ مربوطه و تکمیل پروژه های زیر ساختی 
و توســعه ای است، قسمتی دیگر مربوط به 
استفاده از سیاست های مختلف قیمتی است. 
به این ترتیب نمی تــوان گفت که مدیریت 
مصــرف بنزین تنها راهکار قیمتی دارد. این 

چالش به صورت جزیره ای حل نمی شود.
سیدعلی حســینی، کارشناس انرژی 
با اشــاره به اینکه بررسی های تاریخی نشان 
می دهد طی ادوار گذشــته با افزایش قیمت 
بنزین، در وهله نخست میزان مصرف کاهش 
داشــته و در ادامه تاثیــرات تورمی آن عیان 
می شود، گفت: اما با گذشت زمان کوتاهی، 
مصرف کننده به افزایش قیمت عادت کرده 
و رفتار مصرفی گذشته خود را ادامه می دهد؛ 
بنابراین افزایــش قیمت بنزین نمی تواند بر 

کاهش مصرف بنزین در رفتار مصرف کننده 
به طور طولانی مدت تاثیرگذار باشد.

وی ادامه داد: از ســویی دیگر افزایش 
تقاضای خــودرو موجــب افزایش تولید 
خودرو می شود این در حالی است که دولت 
سیاست های آزادسازی واردات خودرو را نیز 
در دســتورکار دارد. در مجموع نیاز به بنزین 
به دلیل افزایش تعداد خودرو از مجرا تولید یا 
واردات افزایش می یابد که به جرات می توان 

گفت این افزایش تقاضا لاجرم است.
متنوع سازی سبد سوخت، همت 

می طلبد
حسینی با بیان اینکه نکته دیگری که باید 
به آن توجه داشت متنوع سازی سبد سوخت 
مصرفی خودروهاســت، اظهار داشت: این 
تنوع بخشــی یک گزاره ســاده نیست بلکه 
اجرای آن همــت والایی می طلب. چرا که 
تنوع بخشی به سبد سوخت مصرفی نیازمند 
آماده ســازی زیر ساخت ها به لحاط تولید و 
تامین سوخت اســت )جایگاه سوخت( و 
بخشی دیگر تنظیم قیمت است تا بتوان برای 
سوخت های جایگزین انگیزه مصرف ایجاد 
کنیم. نکته نهایی نیز در بخش تنوع بخشــی 
به سبد ســوخت، تولید خودرو هایی است 
که بتواند با بیشــترین بازدهی از ارزان ترین 
سوخت استفاده کند.  به گفته این کارشناس 
انرژی، هرچند استفاده از سوخت گاز سی. 
ان. جــی به عنوان ســوخت پاک و ارزان در 
سال های دور مورد حمایت جدی دولت قرار 
داشــت و حتی در همین راستا تفاهمنامه ای 
میان ایران خــودرو و وزارت نفت با هدف 
تشــویق تولیدکننده و مصرف کننده برای 
اســتفاده از خودرو پایه گازسوز، امضا شد، 

اما این سیاســت که ادامه آن می توانست بر 
مدیریت مصرف بنزین موثر باشــد، با آغاز 
فعالیت دولت تدبیر و امید و روی کار آمدن 
بیژن زنگنه وزیر نفت، متوقف شد. هرچند 
انتقاداتــی بــه این نوع از ســوخت به دلیل 
محمدودیت در دسترسی به جایگاه سوخت 
رســانی و همچنین تاثیر این نوع سوخت بر 
میزان پیمایش درون شــهری خودرو های 
گازســوز وجود داشت. وی با تاکید بر اینکه 
عدم افزایش تولید بنزین که به پرونده ساخت 
پالایشگاه و پتروپالایشگاه ها باز می گردد از 
دیگر حلقه های موثر بر ایجاد ناترازی بنزین 
اســت، تصریح کرد: با در نظر گرفتن اینکه 
ایران کشــوری نفتی است افزایش ظرفیت 
پالایشی و پتروپالایشی می تواند نقش مهمی 
در توسعه زنجیره ارزش افزوده فرآورده های 
نفتی ایفــا کند. موضوعی که مطابق با تاکید 
رهبری انقلاب در راســتای فاصله گرفتن از 

خام فروشی نفت است. 
۱۱ سال کلنگ هیچ پالایشگاهی 

زمین نخورد
حسینی گفت: ساخت یک پالایشگاه 
در صورتــی که مشــکلی در تامین مالی آن 
وجود نداشته باشد بین ۴ تا ۶ سال زمان نیاز 
دارد. امر پالایشــگاه سازی از ابتدای فعالیت 
دولت تدبیر و امید متوقف شد و در سال های 
آخر بود که پالایشگاه میعانات گازی ستاره 
خلیــج فارس که کلنگ آن از دوران احمدی 
نژاد زمین خورده بود، در نهایت بهره برداری 
و ایران برای نخســتین بار در تاریخ انقلاب 

اسلامی تبدیل به صادرکننده بنزین شد. 
این کارشــناس انرژی رویه ســاخت 
پالایشــگاه یا پتروپالایشــگاه را موضوعی 
زیرساختی و زمان بر دانست و افزود: با فرض 
تامیــن مالی به موقع بــاز هم در کوتاه مدت 
نمی تــوان آن را بهره بــرداری کرد. با همین 
استدلال اگر در دولت تدبیر و امید کلنگ یک 

پالایشگاه یا پتروپالایشگاه بر زمین می خورد، 
اکنون وخامت ناترازی بنزین به شدت کنونی 
نبود. بخش تاسف برانگیز موضوع ناترازی 
بنزین در اینجاست که در دوران وزارت جواد 
اوجی در وزارت نفت در دولت شهید رئیسی 
نیز ساخت هیچ پالایشگاه و پتروپالایشگاهی 

کلید نخورد. 
قاچاق بنزین، معلول کم ارزشی 

ریال
بــه گفته وی، یکی دیگــر از بازیگران 
موضوع ناترازی بنزین، قاچاق این فرآورده 
ارزشمند به کشور های همسایه است. ریشه 
ایــن رخداد را باید در کاهش ارزش ریال در 
مقابل سایر ارز های منطقه ای پر کاربرد مانند 
درهم، دینار، لیر، دلار و ... دانســت.  حسینی 
ادامه داد: مادامی که ارزش ریال توان رقابت با 
سایر ارز ها را ندارد شاهد صادرات غیررسمی 
یا به عبارتی قاچاق هستیم چرا که انگیزه مالی 
شــدیدی برای قاچاقچیان وجود دارد. البته 
ارزان بــودن بنزیــن در ایران نیز به این رویه 
دامن می زند، اما نرخ کنونی بنزین، متناسب با 
شرایط قدرت خرید مردم است و هرچند در 
مقایسه با سایر کشور ها نیز ارزان تر است، اما 
افزایش قیمت آن بی شــک تاثیرات تورمی، 

ولو کوتاه مدت در پی دارد.
کم، اما پیوسته...

بررســی ابعاد مختلف ناترازی بنزین 
مبین این حقیقت اســت که این چالش یک 
موضوع تک بعدی نیست که بتوان با اصلاح 
یک بخش آن را حل و فصل کرد، البته اجرای 
اصل ۴۴ قانون اساســی و حقیقی کردن نرخ 
حامل های انرژی یک اصل اساســی و لازم 
الاجراست، اما شیوه آن نباید تک محوری و 
دفعتی باشد. به عقیده کارشناسان بهتر است 
تا حقیقی شدن نرخ بنزین در راستای اجرای 
قانون بهتر است این افزایش قیمت اندک، اما 

سالانه باشد.

ناترازی بنزین نتیجه سیاست های غلط است

گــروه اقتصادی - طبق آخرین 
اظهارات مســئولان درباره خلاءهای 
قانونی رمزارزها در ایران نیز جلسات 
متعددی با دستگاه های متولی از جمله 
بانک مرکزی برگزار شــده و یکی از 
نتایج این جلســات این بود که بانک 
مرکــزی نســبت به ســاماندهی این 
موضوع ورود کند که متاسفانه وظایف 

خود را به خوبی انجام نداده است.
ارز دیجیتــال یا رمــزارز، پولی 
اســت که بــا کمــک الگوریتم های 
رمزنگاری شــده بین کاربــران مبادله 
می شود. بســیاری از ارزهای دیجیتال 
بر پایه شــبکه های غیرمتمرکز مبتنی 
بــر فناوری بلاک چین هســتند؛ دفتر 
توزیع شــده ای که توســط یک شبکه 
مجــازی مدیریت می شــود و مالک 
خاصی ندارند.    طی ســال های اخیر 
توجه به رمزارزها برای سرمایه گذاری 
در این بازار به منظور حفظ ارزش پول 
و سرمایه جلب شــد و افراد بسیاری 
وارد ایــن حــوزه شــدند و علاوه بر 
ســودهایی که برای برخــی به دنبال 
داشــته، سوءاســتفاده هایی نیز در پی 
این موضوع از اســتخراج غیرمجاز تا 

مالباختگی با مبادله رمزارز غیرقانونی 
صورت گرفت.  در واقع کارشناســان 
و تحلیل گران معتقداند ممکن اســت 
این پدیده نوظهور چالش هایی را برای  
فعالان آن ایجاد کند. این حس که افراد 
از دیگرانی که وارد این عرضه شدند، 
عقــب مانده انــد و می خواهند به آنها 
برسند، هم ممکن است آسیب زا باشد. 
بنابراین، افرادی که این بازار و فناوری 
را نمی شناسند، بدون اطلاع از ارزش 
واقعی این رمزارزها تنها دریافت آن ها 
را مــلاک قرار می دهند و بعضا گرفتار 
می شــوند بنابراین دانستن مخاطرات 
رمزارزها موضوع بسیار مهمی است.  

شایع ترین جرم حوزه رمزارزها، 
این است که مردم ناآگاه به برخی افراد 
اعتماد می کنند و مبلغی به آن ها می دهند 
تا برایشان رمزارز بخرند. برخی از این 
کلاهبرداران و کارشناسان جعلی پس از 
دریافت پول اصلا رمزارزی نمی خرند 
و ناپدید می شوند. عده دیگری نیز رمز 
ارز می خرنــد و رمز کیف پول مردم را 
نــزد خود نگه می دارند و بعد از مدتی 

کیف پول را تخلیه می کنند.
در کنار سایر مشکلات و خطرات 

این حوزه، هک شــدن کیف پول ها یا 
حســاب های کاربــری در صرافی ها 
شاید مهم ترین خطر این حوزه باشد. 
بنابراین هرکس وارد این حوزه می شود 
باید بداند که بــا چنین تهدیداتی هم 
روبه روســت؛ فرایند رسیدگی به این 
جرائم نیز در پلیس فتا بســیار پیچیده 
اســت زیرا بسیاری از مجرمین خارج 
از کشورند و هویتی وجود ندارد و این 

پرونده ها عمدتا بین المللی می شود.
بنابراین باوجــود اینکه توصیه 
می شــود علاقــه مندان بــا دانش و 
آگاهی کافی وارد این حوزه شــوند اما 
خلاءهای  قانونی در زمینه ارزها وجود 
دارد که بستر را برای سوء استفاده فراهم 
مــی کند. موضوعی کــه چندی پیش 
حجت الاســلام والمسلمین محسنی 
اژه ای در دیــدار جمعــی از قضات و 
کارکنان دادگســتری تهــران درباره 
رمزارزها اظهار کرد: در باب تخلفات 
و مفاسدی که منشاء شکل گیری آن ها 
بانکهــا، گمرکات، تعهــدات ارزی، 
رمزارزهــا و ... هســتند، باید تدابیر 
و تمهیــدات پیشــگیرانه ی مرتبط، 
احصاء و تجمیع شــوند تا این تدابیر 

و تمهیــدات، الگوی رفتاری و عملی 
سایر مراجع قضایی رسیدگی کننده به 

این تخلفات و جرایم قرار گیرند. 
وی تأکیــد کــرد: پرونده های 
کثیرالشاکی مرتبط با رمزارزها می تواند 
واجــد تبعات جــدی اقتصــادی و 
اجتماعی باشد؛ ممکن است تعداد این 
پرونده ها رو به فزونی رود؛ لذا ضروری 
است آگاهی بخشــی و اطلاع رسانی 
به عموم مــردم درخصوص تبعات و 
آســیب های فعالیت و سرمایه گذاری 
در این حوزه های پرریســک و بدون 
پشــتوانه و فاقد تضمین، بیش از پیش 
در دستور کار قرار گیرد؛ در این رابطه 
مراجــع قضایی ذیربط از ظرفیت های 
مرکز رسانه قوه قضاییه و سایر رسانه ها 
در جهت تبیین گری برای مردم، هر چه 
بیشتر اســتفاده کنند.   البته با گذشت 
چند روز سخنگوی قوه قضائیه درباره 
خلأ قانونی در حوزه رمزارزها و تدابیر 
و اقدامات پیشگیرانه قوه قضاییه برای 
پیشــگیری از وقوع جرم در این حوزه 
توضیــح داد در ایــران نیز جلســات 
متعددی با دستگاه های متولی از جمله 
بانک مرکزی برگزار شده و یکی از نتایج 

این جلسات این بود که بانک مرکزی 
نسبت به ساماندهی این موضوع ورود 
کند و حضور موثرتر داشــته باشد که 
متاســفانه تا امروز وظایف خود را به 
خوبی انجام نداده است.وی افزود: از 
آنجایی که غالبا این رمز ارزها پشتوانه 
مشــخص ندارند اغلب از فرآیندهای 
نظارتی خارج هســتند از این رو بستر 
مناســبی برای فعالیت های مجرمانه 
از جملــه پولشــویی و کلاهبرداری 
را فراهــم می کننــد و البتــه دولت با 
مصوبه ای که داشــته است همچنین 
باتوجه به ریسک فعالیت و مخاطرات 
در این نوع معاملات، این نوع معاملات 
را ممنوع اعلام کرده اســت. همچنین 
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 

جرم قوه قضائیــه خلأهای قانونی را 
شناسایی کرده است و اقدامات فنی با 
رویکرد پیشگیری و شناسایی آخرین 
شــگردهای حوزه رمزارزها از دیگر 
اقدامات این معاونت برای پیشگیری 
از وقوع جرم اســت. بنابراین با توجه 
به اینکه در کشــور ما هم چند ســالی 
است استفاده از این تکنولوژی جدید 
رواج یافته تلاش می شــود قوانینی در 
این حوزه به دلیل ناشناخته بودن دنیای 
رمز ارزها تدوین شــود. تابستان سال 
گذشــته در دولت سیزدهم اعلام شد 
آیین نامــه جامعی  درباره رمزارزها در 
دولت تصویــب و لایحه ای را  تنظیم 
کرده اند که برای تبدیل شدن به قانون 

آن را به مجلس می فرستند.

جای خالی قانون در حوزه رمزارزها!

انتظارات سهامداران از دولت جدید در حالی است 
که ســازمان بــورس در هفته های اخیر تصمیم 
گرفته اســت تا دامنه نوســان معاملات سهام و 
صندوق های ســرمایه گذاری مثبــت و منفی ۲ 
درصد باشــد. این در شــرایطی است که معامله 
گران تأکید دارند استفاده از ابزار محدودیت دامنه 
نوســان کمی به درازا کشــیده شده است و باید 
سازمان بورس در این خصوص تجدیدنظر کند.
چراکه حدود یک ماهی است که بورس کشورمان 
در ســایه تنش های منطقه ای با محدودیت دامنه 
نوســان به خواب رفته اســت و کجدار و مریز 
اســت و حالا بهتر اســت دراین بــاره تصمیم 
جدیدی از ســوی ســازمان بورس گرفته شود.
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